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DUPĂ „EUROPENELE" 
DE ATLETISM Dialog c

„MEDALIILE" NOASTRE VIENEZE
Am invitat la redacție pe medaliații noștri la prima ediție oficială a campionate

lor europene de atletism pe teren acoperit de la Viena: Viorica VISCOPOLEANU 
(medalie de aur la săritura în lungime: 6,56 m), Cornelia POPESCU (medalie de argint 
la săritura în înălțime: 1,82 m), Șerban IOAN (medalie de bronz la săritura în înălțime: 
2,17 m), Șerban CIOCHINĂ (medalie de bronz la triplusalt: 16,47 m).

l-am invitat pentru un scurt, foarte scurt dialog. Convorbirea noastră, deloc 
confidențială, o facem cunoscută cititorilor revistei «SPORT», dar, din motive de spațiu, 
în rezumat.

VIORICA (plină nu de ea, ci de optimism): 
«Sînt foarte bucuroasă de medalie. Și cifra de 6,56 m 
mă bucură; deși ea este inferioară aceleia din Mexic
— 6,82 m,' record mondial. Mă simt complet resta
bilită după accidentul de la piciorul de bătaie. Și 
asta mă bucură foarte mult, deși recuperarea a fost 
atît de tardivă, cum nu mi-aș fi închipuit vreodată, 
mai ales după ce am fost martoră oculară la fulge
rătoarele recuperări de la Ciudad de Mexico. Am 
toată încrederea că și medicina noastră sportivă se 
va perfecționa în acest sens. Dacă despre această 
perfecționare aș fi vorbit la timpul trecut, nu la 
cel viitor, mult-visatul zbor dincolo de 7 metri mi 
l-aș fi avut înscris nu pe pagina de mîine a agendei 
mele, ci pe aceea de ieri sau de azi. Din optimism, 
pagina de mîine o văd foarte aproape, poate, chiar 
anul acesta, la «Cupa Europei», la meciul România- 
S.U.A. sau la orice alt concurs pe care să-l abordez 
fără emoțiile de la Viena. In încheiere, aș dori să 
amintesc de Valeria Bufanu. Ea a participat la «euro
penele» de la Viena nerestabilită, accidentată. Ah, 
oare cînd recuperarea unui atlet de performanță 
se va reduce de la luni și săptămîni, la zile, la ore. 
la minute? Mă voi adresa unui... computer, pentru 
a primi răspunsul pe loc!

Să amintesc și de Nicolae Perța care, spre ghinio
nul lui, n-a putut ajunge în finală, avînd atît în serie, 
cit și în semifinală, cea mai puternică companie. 
Să amintesc de Carol Corbu — capul nostru de afiș
— care nu s-a putut acomoda cu pista de la Stadt- 
Halle. Să amintesc de Mihai Zaharia, prezent la start 
de asemenea accidentat, și de Vasile Sărucan a căror 
probă — lungimea — s-a desfășurat dimineața, adică 
la ore neconvenabile lor, potrivit pregătirii pe care 
o aveau. Să amintesc de Eleonora Monoranu, această 
fetiță de 15 ani, poate cea mai tînără prezență la 
«europenele» de la Viena, care, la primul ei concurs 
mare din viața ei de atletă, a avut o excelentă com

portare, calificarea ei în finală fiindu-i barată de 
fotografie. Să amintesc că în acest an atleții noștri 
vor încerca un asalt pe toate sau pe multe fronturi: 
dincolo de 7 metri și de 8 metri la lungime, dincolo 
de 17 metri la triplusalt, dincolo de 1,85 metri și 
de 2,17 metri la înălțime, sub... la sprint, la gar
duri... Dacă pronosticurile mele vor fi infirmate 
de realitate să nu fiu eu criticată, iar dacă vor fi 
confirmate — nu eu va trebui să fiu lăudată!»

CORNELIA (supărată pentru că antrenorul 
emerit Gheorghe Zâmbreșteanu, comentîndu-i sti
lul ei «Fosbury-Flop», a afirmat despre ea în revista 
«SPORT» că este cam... molatecă): «Nu pentru că 
sînt «molatecă» am ratat înălțimea la 1,85 m. Nu 
sînt deloc molatecă. în copilărie am făcut balet. 
Or, în balet porțile rămîn veșnic închise pentru cei 
molateci. Adoptarea stilului «Fosbury-Flop» este 
cea mai bună dovadă a faptului de a nu fi molatecă. 
Ratarea s-a datorat altor cauze și, în primul rînd, 
că am o tehnică pusă la punct doar 50%. Sînt ca un

CLASAMENTUL NEOFICIAL 
PE MEDALII

1. U.R.S.S. — 10 + 2 + 3; 2. R.D. Ger
mană— 3 + 6 + 2; 3. Franța — 2 + 1 + 
+ 3; 4. Austria — 2 + 0 + 1; 5. Marea 
Britanie — 2 + 0 + 0; 6. R.F. a Germa
niei — 1 + 5 + 3; 7. Polonia'— 1 + 4 + 
+ 3; 8. România — 1 + 1 + 2; 9. Spa
nia — 0 + 1+2; 10.—11. Irlanda și 
Suedia — 0+1+0; 12.—14. Finlanda, 
Iugoslavia și Olanda — 0 +0+1. 

avion bimotor, căruia îi funcționează un motor 
Nu pot spune că Viena a însemnat pentru min 
primul mare examen. Am fost prezentă și la Joci 
rile Olimpice de la Ciudad de Mexico. Dar acolo 
fost vorba de o recompensă din partea Ministeruli 
invățămîntului. La Viena au fost emise pretenții 
să confirm brusca ascensiune de la 1,76 m la 1,83 m 
Oricum n-aș fi reușit s-o înving pe Gusenbauer 
care a urcat recordul mondial de la 1,87 m la 1,88 m 
dar. dacă nu intervenea o MICĂ nesiguranță tehnic 
puteam încheia concursul la 1,85 m. Timpul nu 
trecut. Pe pantoful cu care îmi încalț piciorul d 
bătaie, diverse persoane — la Viena —, pe care n< 
le-am surprins asupra faptului, mi-au scris: 1,85 m.. 
1,89 m... 1,92 m. Răspunsul, sper, nu va întîrzia 
mie plăcîndu-mi să fiu... punctuală! Nu-i așa c 
nu e bine să fii încrezut? Eu, însă, cred în posibilită 
țile mele, pe care mi le-am descoperit acum vre< 
patru luni prin «Flop». Deci, pe curînd!»

ȘERBAN (fără nici un fel de... remușcări) 
«Cineva, care e de față, a afirmat că, în februarie 
_m-a lăsat rece înălțimea de 2,17 m, nou record 
înainte de a intra în concurs, la Viena, am promi 
acest record. Și m-am ținut de cuvînt. La 2,20 n 
am încercat o singură dată, numai datorită insisten 
țelor Vioricăi — o fată minunată, care ne-a încuraja 
tot timpul. Aveam o crampă la piciorul de atac 
Fără ea (nu a fost alt motiv!) aș fi reușit, poate 
să primesc medalie de argint, la egalitate de cifri 
cu Gavrilov. La acest 2,20 m și mai sus mă voi gînd 
după ce îmi voi da toate examenele de anul IV I 
Politehnică. Deci, la revedere, pentru la vară, pen 
tru la toamnă!»

Le-am urat succes, mult succes, invitoților noștri 
iar prin dinții — tuturor atleților noștri de perfor 
manțo. Succes în 1970, în 1971, în 1972.

Horia CRISTEA

N.B. — ȘERBAN CIOCHINĂ nu a răspuns (surprin

zător) invitației revistei noastre. Acesta este, dealtfel, 
și motivul pentru care lipsește de pe copertă.

AL XV-lea CROS BALCANIC

Bravo !-dar cui 1
Am asistat la cel de-al XV-lea Cros Balcanic. încintare: parcul pala

tului de la Buftea... frumoasa zi de primăvară... dîrzenia disputelo'r la 
toate cele cinci probe... festivitatea de premiere. Fără a diminua cu nimic 
din meritele sportivilor iugoslavi, care au dominat această ediție (au 
cucerit cinci din cele zece titluri), și celor bulgari (au cucerit trei titluri), 
nu ne-a încîntat deloc comportarea reprezentanților noștri: doar două 
titluri (atenție! la echipe). Considerăm... util ca federația noastră de 
specialitate să analizeze la rece cauzele evoluției mediocre a sportivilor 
pe care i-a selecționat și cărora — bănuim — le-a și supravegheat pregă
tirea în vederea acestui examen. în apărarea lor, «eroii» vor apela, pro
babil, la multe argumente. Intuim dintre acestea pe următorul: «Nici 
vedeta iugoslavilor — Vera Nikolid — n-a urcat pe podium la premierea 
individuală». Să nu vibrăm la... comparații. Să ne judecăm după noi, 
nu după alții!

Și, acum, iată-i pe posesorii celor zece titluri de campioni balcanici 
de cros: Svetla Ulateva la 1 000 m junioare (Bulgaria); echipa Iugo
slaviei la 1 000 m junioare; I. Boboliub Ia 4 000 m juniori (Iugoslavia); 
echipa Bulgariei la 4 000 m juniori; P. Gheorguiev la 6 000 m tineret 
(Bulgaria); echipa României la 6 000 m tineret; Veselinka Milosevici 
la 2.000 m senioare (Iugoslavia); echipa Iugoslaviei la 2 000 m senioare; 
Dane Korica la 10 000 m seniori (Iugoslavia); echipa României la 
10 000 m seniori. H

Foto: Ion MIHĂICĂ
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de Paul RO
CI vedeți pe 
Popescu (cu 
vienez de ar-

Cornelia POPESCU 
^ca^^d^-Lă^Erica Stoe- 

atletismului; este la laștr~ 
căsătorită și a născut 
o fată), Virginia Bonei 
(cu «aripile» retezate 
înainte de 1,80 m) a ră
mas, la ora actuală, sin
gura și cu totul neaș
teptata urmăritoare a 
recordului mondial al 
lolandei Balaș. Singura 
în România. Cornelia 
face, însă, în această 
urmărire, cu tendință 
ți voință de victorie, un 
tandem cu austriaca I- 
lona Gusenbauer. Ceea 
ce le deosebește: Cor
nelia a ajuns cu «Flop»- 
ul la 1,83 m, llona cu 
«rostogolirea ventra
lă» — la 1,88 m. Marea 
luptă intre Cornelia și 
llona se va da peste 
puțin timp, in mai, in 
iunie, toată vara, toată 
toamna, în 1971, în 1972, 
in aer liber, acolo unde 
recordul mondial (1,91 
m) a rămas neclintit 
din 1961.

In cele două fotogra
fii făcute
MOSAN 
Cornelia 
numărul 
gint) înaintea elanului 
și în timpul plutirii 
spectaculoase deasu
pra ștachetei.

..și cea de 10 000 m a seniorilor. In prim plan, NICOLAE MUSTAȚA (dar ce folos!), al 
doilea — învingătorul: DANE KORICA



NOUL VAL AL
HANDBALULl

CORNEL
PENU

CRISTIAN 
GATU

ROLAND
GUNESCH

Vîrsta: 24 de ani. S-a născut la 16 iunie 
1946, la Galați.

înălțime, greutate: 1,90 m; 85 kg.
Profesia: inginer.
Debut sportiv: în anul 1959, la Ș.S.E. 

Buzău. Primul antrenor: prof. Constantin 
Căpățînă.

Jocuri în echipa națională: 62.

Cornel Penu joacă la echipa Dinamo Bucu
rești și este la ora actuală cel mai bun portar 
de handbal din țară. La campionatele mon
diale din Franța, mulți dintre specialiști l-au 
considerat portarul nr. 1 al competiției. Ziarul 
«L'tquipe» din 10 martie, în articolul intitulat 
«De la suedezul Mattson la românul Penu» 
scrie printre altele: «Cel mai bun portar al 
acestui campionat este — pînă la proba 
contrarie — românul Penu. ...stilul său e 
sobru, reflexele sale remarcabile.»

Arătîndu-i lui Penu aceste aprecieri mă
gulitoare pentru el, portarul «naționalei» noas
tre a răspuns cu modestie: «Nu e prea greu 
să te remarci, să devii un portar mare 
atunci cînd în fața ta ai un zid de apără
tori cum sînt ai noștri. Faptul că sînt so
cotit printre cei mai buni mă bucură dar 
nu mă miră, deoarece fac parte din echipa 
României, campioana lumii.»

Vîrsta: 25 de ani. S-a născut la 20 august 
1945, în București.

înălțime, greutate: 1,77 m; 73 kg.
Profesia: inginer.
Debut sportiv: în anul 1960, la Ș.S.E. nr. 2 

din București. Primul antrenor: prof. Fran- 
cisc Spier.

Jocuri în echipa națională: 57.

Cristian Gațu, fiul cunoscutului și aprecia
tului gazetar sportiv Petre Gațu, și-a pus în 
valoare talentul și a reușit să devină unul 
dintre cei mai populari jucători de handbal 
din țara noastră. îndrăgostit total de fentă, 
excelent tehnician,Gațu creează faze specta
culoase, dînd pase și înscriind goluri în mo
mentele și din pozițiile cele mai neașteptate.

Jucînd alături de Oțelea, Gruia și ceilalți 
vechi maeștri ai handbalului nostru, Gațu a 
învățat să fie util echipei, renunțînd în ultima 
vreme la tendințele individualiste care îl ca
racterizau. Titlul de maestru emerit al spor
tului, primit după succesul reprezentativei 
noastre la «mondialele» din Franța, îl con
sacră definitiv pe Cristian printre cei mai buni 
jucători de handbal din țară. Continuînd să 
se pregătească cu seriozitate, el își va putea 
păstra locul în echipă și pentru întrecerile 
din cadrul viitoarelor Jocuri Olimpice.

Vîrsta: 26 de ani. S-a născut la 25 martie 
1944, în comuna Daia.

înălțime, greutate: 1,97 m; 96 kg.
Profesia: Student al Facultății de Electro

tehnică (anul V).
Debut sportiv: în anul 1962, la Școala 

medie nr. 2 din Sighișoara. Primul antrenor: 
prof, loan Zultner.

Jocuri in echipa națională: 58.

Hotărît lucru, numele de Gunesch este pre
destinat să facă carieră în handbal. Sîntem 
convinși, de pildă, că cititorii mai vîrstnici nu 
l-au uitat încă pe Gheorghe Gunesch, marea 
vedetă a handbalului timișorean de acum 
vreo 20 de ani, pe ale cărui urme pășește 
astăzi omonimul său Roland (nici o legătură 
de rudenie între ei), proaspătul campion 
mondial de la Paris.

Roland Gunesch a venit relativ tirziu în lu
mea handbalului: la 17 ani, ca elev al Școlii 
medii din Sighișoara. Dar talentul său era 
imens si după numai un an (1963), Roland 
își tace debutul în divizia A sub culorile 
Voinței din Sighișoara în 1964, devenind 
student, Gunesch se mută la 1 imișoara și 
îmbracă tricoul cunoscutei formații Politeh
nica. Beneficiind de îndrumarea competentă 
a antrenorului, ing. Constantin Jude, lui Gu
nesch i se deschid și porțile echipei națio
nale, pe care le-a «torțat» pina acum de 
58 de ori.

Devenit — alături de Gruia — «tunarul» 
echipei noastre naționale, maestrul emerit 
al sportului Roland Gunesch (cel mai înalt 
component al «7»-lui național) are frumoase 
perspective în sportul iubit — dacă ne putem 
exprima astfel — deși de pe acum este con
siderat printre cei mai buni handbaliști ai 
lumii.
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Rubrica noastră de «Profiluri» vă prezintă în aceste pagini o parte dintre cei mai tineri maeștri eme
riti ai sportului, component! ai reprezentativei noastre de handbal, victorioasă la campionatele mondiale 
din Franța. Astăzi Penu, Gunesch, Kicsid. Gațu. Popescu. Samungi și ceilalți reprezentanți ai «noului 
val» handbalistic românesc s-au ridicat la valoarea înaintașilor care se numeau Redl, Moser, Ivănescu, 
Hnat, Nodea sau Iacob. în handbalul nostru ștafeta generațiilor se transmite odată cu valoarea, odată 
cu titlurile de campioni mondiali. Și asta e foarte bine!

GAVRIL
KICSID

ION
POPESCU

VALENTIN
SAMUNGI

Vîrsta: 22 de ani. S-a născut la 2 aprilie 
1948, la Imeni.

înălțime, greutate: 1,94 m; 93 kg.
Profesia: student la I.E.F.S. (anul III).
Debut sportiv: în anul 1963, la Ș.S.E. 

Brașov. Primul antrenor: prof. Constantin 
Bîrleanu.

Jocuri în echipa națională: 39.

Gavril Kicsid este reprezentantul de frunte 
al noului val, al tinereții în echipa noastră 
națională. In ciuda faptului că era debutant 
la o competiție de amploarea «mondialelor» 
și că era cel mai tînăr dintre cei care au jucat 
în Franța, el a format împreună cu Gruia și 
Gunesch zidul frontal de apărare a buturilor 
noastre. Dar nu numai în apărare a jucat el 
un rol important, ci si în atac. Mare admira
tor al lui Gruia. Kicsid tinde să devină și el 
o «teroare a portarilor».

Credem că este semnificativ în această di
recție faptul că în clasamentul jucătorilor 
români, care au înscris goluri la «mondialele» 
din Franța, Kicsid ocupă locul doi, după 
Gheorghe Gruia.

Titlul de maestru emerit al sportului primit 
de curînd îl obligă pe tînărul jucător al Uni
versității București la o pregătire conștiin
cioasă, care să-l ajute să devină, așa cum 
dorește, un al «doilea Gruia».

Vîrsta: 28 de ani. S-a născut la 8 decem
brie 1941, în comuna Urlați.

înălțime, greutate: 1,80 m; 77 kg.
Profesia: student în anul IV la I.E.F.S.
Debut sportiv: în anul 1958, la echipa 

Rafinăria Teleajen, cu prof. Ion Stoenescu.
Jocuri în echipa națională: 45.

S

Deși a primit titlul de maestru emerit al 
sportului abia acum, după «mondialele» din 
Franța, Popescu face parte din vechea gardă 
a handbalului nostru. Jucător cu mare expe
riență (a participat și la campionatele mon
diale din 1964 și 1967) el s-a impus prin teh
nica și calmul său, factori care l-au ajutat 
să devină specialistul echipei în transfor
marea loviturilor de la 7 m.

Proiectele sale sportive pentru anul acesta 
sînt legate în lunile care vor urma de evoluția 
echipei Steaua în campionatul național și în 
«Cupa campionilor europeni», lată și un gînd 
mărturisit după dramatica finală de la Paris: 
«Ce fericit aș fi să pot trăi o zi ca asta 
și la Jocurile Olimpice de la Miinchen...»

Vîrsta: 28 de ani. S-a născut la 27 ianuarie 
1942, în București.

înălțime, greutate: 1,84 m; 76 kg.
Profesia: inginer.
Debut sportiv: în anul 1958, la Clubul 

sportiv școlar. Primul antrenor: prof. Eugen 
Trofin.

Jocuri în echipa națională: 57.

Cu o mobilitate de-a dreptul ieșită din co
mun, cu o agilitate de felină, cu o pregătire 
fizică excelentă, cu o tehnică de înaltă clasă, 
Valentin Samungi a jucat un rol deosebit de 
important în angrenajul echipei campioane 
mondiale. Mai ales în apărare. Prin atacul la 
om și jocul la intercepție, jucătorul dinamo- 
vist a dejucat planurile tactice ale adversa
rilor, obligîndu-i să întîrzie pasele, să gre
șească. Cine, oare, dintre cei prezenți la me
ciul nostru cu Danemarca nu a observat că 
«mașina de goluri» daneză, care se numește 
Jorgen Petersen, a fost aproape complet 
anihilată de... paznicul său, Valentin Sa
mungi? în general,aceasta a fost sarcina lui 
«Sami»: să-l «țină» pe cel mai periculos om 
de gol din echipa adversă. Misiune deosebit 
de dificilă, dar a cărei îndeplinire cu succes 
a făcut din Samungi unul dintre cei mai buni 
jucători ai echipei.
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efecte de iarnă

2. Andrei Okoș «incâlzindu- 
se» pentru o nouă cursă.

SECȚIA CU 
CEI MAI BUNI 
VITEZIȘTI...

, r *

2
1. in proba de 500 m, Christa 

Tracher a alergat singură — 
spre deosebire de adversarele 
ei— realizind cel mai bun timp.

3. Antrenorul Ernest Ulrich 
dă elevilor săi ultimul sfat îna
inte de start. Poate cel care 
avea să-i ajute pe Christa și 
pe Andrei să mai ciștige o 
probă în lupta pentru cucerirea 
titlurilor supreme.

După cîțiva ani dc așteptare zadarnică 
unui îngheț mai persistent, sezonul 1969—19' 
a împlinit una din marile doleanțe ale patin 
torilor de viteză: din luna decembrie și pir 
la sfîrșitul lui februarie inelul de gheață de | 
lacul Ciucaș, din Tușnad, a fost în permanen 
practicabil

în acest context favorabil s-au consumi 
spre sfîrșitul lunii ianuarie, campionatele n 
ționale. Deși cam tardiv, nu putem trece pes 
performanțele dinamoviștilor brașoveni, ca 
s-au clasat — în compania unor puternici a 
versari — pe locul întîi la mai multe probe : 
seniorilor, intrînd în posesia invidiatelor t 
luri de campioni absoluți. De altfel, Chris 
Tracher și Andrei Okoș (căci ei sînt auto 
acestui frumos succes) — și-au recucerit, du 
exact trei ani, titlurile pierdute. Să vă face 
cunoștință cu cei doi viteziști brașoveni.

Christa TRACHER (25 de ani) — mar 
chineră la cooperativa Munca manuală d 
Brașov. Este o fată de statură potrivită, cu pi 
virea liniștită. E maestră a sportului și deții 
17 titluri de campioană republicană, dint 
care 4 absolute: 1965, 1966, 1967 și 1970. 
doborit zece recorduri și se numără print 
cei patru sportivi care au făcut parte din rînd 
«laureaților județului Brașov» pe anul 196

Andrei OKOȘ (25 de ani) — strungar 
Electroprecizia Săcele. Are o statură atletic 
deși nu e nici prea înalt, nici prea scund. E < 
băiat de ispravă, dar uneori se încinge pr 
repede. A devenit maestru al sportului și d 
ține patru titluri de campion, dintre care do 
absolute: 1967 și 1970. A corectat două reco 
duri republicane și s-a clasat ani de-a rînd 
pe locul doi în ierarhia celor mai buni senit

Este îmbucurător să consemnăm și înec 
cările ambițioase ale altor dinamoviști braș 
veni, ca Anelise Ștefani, Alexandru Boe 
Laurențiu Căplescu ș.a. care au înregistr 
rezultate notabile în majoritatea concursurile 
unde au întrecut socotelile antrenorului E 
nest ULRICH, cîndva — paradoxal — î 
... jucător divizionar de baschet și doar i 
patinator anonim.

— Ați avut o recoltă bogată de titluri 
medalii. Ce vă doriți pentru următorul sezo 
l-am întrebat pe antrenorul campionilor a 
soluți.

— Cum construcția unei piste artif 
ciale nu intră în proiectele viitorului apr< 
piat, ne-am mulțumi ca la Poiana Brașo 
ideală pentru altitudinea ei, să reapat 
pista naturală de la stadionul din frumo: 
sa noastră stațiune montană. Și am m: 
dori ceva: o minimă mecanizare, adie 
o mașină sau un tractor reformat (avei 
în oraș uzine de specialitate care ne-a 
putea ajuta în această privință) prevăzi 
cu un plug în față și un raz în spate, car 
să pregătească o gheață de calitate supe 
rioară. Atunci sînt sigur că prezența pa 
tinatorilor brașoveni se va face și m: 
mult simțită.

Amenajarea — în viitorul sezon — la Brașm 
Sibiu, Cluj și în alte centre ale țării a uni 
patinoare naturale, dotate cu materialele stric 
necesare întreținerii pistelor, ar deschide n< 
orizonturi. Poate că atunci recordurile națio 
nale, care de la o vreme se înregistrează numa 
pe pistele artificiale din străinătate, se vor sta 
bili și în țară... |

Traian IOANIȚESCU

A IV-a 
naționale 
vată sportivilor sub 12 ani, a repre 
zențat un succes subliniat de către 
absolut toți tehnicienii prezenți în 
zilele de concurs la Palatul de 
qheață din București. Astfel, arbitra 
principală a reuniunii, doamna Jea- 
nine Donner Blanche, apreciind ca 
deosebit de semnificativă prezența 
la întreceri a sportivilor reprezen
tanți a 11 națiuni, ne-a declarat: 
«Țara dv., prin federația de spe
cialitate, a făcut pentru patina
jul artistic european mai mult 
decît a întreprins vreodată orice 
altă țară cu pretenții în dezvol
tarea patinajului artistic. Nimeni 
pină acum nu s-a gîndit să orga
nizeze întreceri de proporții pen
tru copii, in fapt pentru cei care 
peste 2—3 ani își vor putea pune 
candidatura pentru cucerirea ti
tlurilor supreme, europene și 
chiar mondiale. Fiți, vă rog, de 
acord cu mine atunci cînd spun 
că Bucureștiul a devenit rampa 
de lansare a viitorilor campioni 
ai patinajului artistic, europeni, 
mondiali și olimpici.»

lată alăturat (de la stînga la 
dreapta) pe Carola NIEBLING și 
Berndt WUNDERLICH (R D. Ger
mană), cîștigătorii acestei a IV-a 
ediții a internaționalelor de patinaj 
artistic, precum și pe Doina Ml- 
TRICICA, sportiva română cel mai 
bine clasată (locul III).
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ediție a competiției inter ‘ 
de patinaj artistic, rezer BUCUREȘTIUL
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bl AL.UH,
TENISUL DE MASĂ
MARIA ALEXANDRU (la simplu) și împreună cu CARMEN CRIȘAN (la dublu) 

întruchipează speranțele noastre la apropiatele campionate europene de la Moscova.



UNIVERSITATEA 1970. Rîndul de sus (înaintașii), de la stînga spre dreapta: Mitică ANTONESCU (antrenor), Gheorghe ȘUTEU, Florin 
IONICĂ, Ion TĂTUCU, Francisc NEISS, Nicolae ARSENIE, Iulian BRĂESCU, Grigore TRAILOVICI, Gheorghe NICOLESCU, Gheorghe RĂȘ- 
CANU, Gheorghe BOBEȘ, Florin POPOVICI, Octavian VLAD, Emanoil ENE, Mihail Eduard PRIESS, Nicolae IVANICI. Jos (treisferturile): 
Alexandru SZASZ, Ion SUCIU, Costică PĂUNEL, Mihai SUCIU, Alexandru CEAUȘ, luliu PETER, Radu POPEȚI, Gheorghe CÎNDEA, Nicolae 
MĂȚĂOANĂ, Nicu DUȚĂ, Carol MARCU, Gheorghe SURU, Simion STAN și Nicolae HARALAMBIE. Lipsește din fotografie înaintașul Con- 
stantin NEDELCU.

RUGBIȘTII TIMIȘORENI 
aspiră
la un loc pe podium

S
e produc uneori în viața 

team-urilor sportive adevă
rate «boom»-uri, rezultante 
ale unor mai vechi acumulări can

titative, care în cele din urmă se 
transformă în calitate. Este vorba 
de acele «mari salturi», întotdeauna 
atît de așteptate și de comentate 
de suporterii fideli, cînd dintr-o for
mație cenușie, echipa devine o 
stea de primă mărime.

O asemenea «explozie calitativă» 
a produs-o sub ochii noștri și 
«XV»-le timișorean «Universi
tatea».

Turul campionatului 1969/1970 a 
consacrat, credem, definitiv echipa 

STEAUA— UNIVERSITATEA 3—6. O frumoasă victorie a studenților (care 
le confirmă valoarea),rezultatul unei superiorități evidente. (In fotografie, Răș- 
canu pleacă în dribling). Cine ar mai putea contesta aspirațiile timișorene?

din Timișoara — o adevărată reve
lație — situînd-o term pe locui trei 
în clasamentul competiției supre
me naționale. Este cea mai bună 
clasare a vreunei formații pro
vinciale in lunga istorie a cam
pionatelor noastre naționale de 
rugbi.

Și locul se menține și după pri
mele etape ale returului, lat-o, așa
dar, pe «U», după afirmare, pornită 
acum pe drumul și mai spinos, și 
de răspundere, al confirmării. Să 
recapitulăm pentru acei care nu ur
măresc rugbiul la zi: 1. Grivița Ro
șie; 2. Steaua; 1 UNIVERSITA
TEA Timișoara; 4. Dinamo... De

ci, un cui, primul, înfipt în tradiționa
lul triumvirat al forțelor rugbistice 
bucureștene.

Vom încerca să explicăm aceas
tă situație care, chiar pentru cunos
cători, îmbracă caracterul unei sur
prize de mari proporții, prezentînd 
cititorilor noștri cîteva din observa
țiile noastre (în text și foto), culese 
la fața locului, în orașul de pe malu
rile Begăi, acolo unde evoluează 
cea mai interesantă — din toate 
punctele de vedere — formație a 
campionatului de rugbi. Notațiile 
noastre vor începe cu cîteva referiri 
cu privire la lotul «Universității».

Echipa, «batrină» de 21 de ani, 
are o istorie destul de zbuciumată 
si un drum presărat cu zigzaguri 
care au urcat sau coborit curba 
grafică a performanței cînd spre 
paradis, cînd spre infern, și invers. 
In 1966, sub actualul său nume, 
«U» cade din nou în divizia B, pen
tru ca un an mai tîrziu să-și recîș- 
tige locul în A, după un baraj foarte 
greu. în 1968, într-o competiție de 
tranziție, «Cupa de primăvară», «U» 
termină pe locul doi — după o du
blă finală cu Grivița Roșie: 9—3 la 
Timișoara și 3—15 la București. în 
1968—1969 ea obține în campionat 
locul cinci (după Dinamo, Steaua, 
Grivița Roșie, Politehnica lași). Iar 
acum...

Locul trei în clasament este în 
primul rînd meritul întregului lot, 
valoros. în 1966, cînd echipa a tre
cut sub bagheta lui Mitică Anto
nescu, componența lotului era me
diocră. S-a încercat atunci o expe
riență interesantă. S-a înlesnit ve
nirea la Timișoara a unor tineri ne- 
consacrați din alte centre (Duță, 
Brăescu, Nedelcu, Ionică de la 
Bîrlad, Popovici, Vlad de la Tecuci, 
frații Suciu, Peter, Szasz de la 
Tîrnăveni, Păunei, Nicolescu și Bo- 
beș de la Săcele, și, mai recent, 
Rășcanu, Ene și Cîndea de la 
echipa noastră campioană — Dina
mo), dornici de a obține o calificare

Cei doi internaționali A: aripa 
Mihai Suciu și înaintașul Gheorghe 
Rășcanu, două valori sigure ale 
«XV»-lui României.

Ce păcat că o echipă de rugbi atît di 
bună ca aceea a Universității din Ti 
mișoara nu are un teren propriu! Ș 
cînd te gîndești că ea asaltează primei 
locuri. Am fi bucuroși dacă forurili 
sportive locale ar găsi modalitatea di 
a pune la dispoziția acestei harnici 
formații un teren corespunzător. L< 
dăm și o sugestie: TERENUL TINE. 
RETULUI, din PARCUL ROZE
LOR» (cel din lotografia noastră) car< 
stă nefolosit și pe care calcă doar., 
paragina.
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profesională superioară. Și «ochiul 
de manager» al lui Mitică Anto
nescu a văzut bine... Astăzi s-a 
ajuns la o cifră: 30 de jucători, 
excelenți, care ar stirni invidia ori
cărui alt antrenor din țară. Singura 
dificultate (relativă) apare, așa cum 
ne-a spus-o deschis dascălul aces
tor tineri, din faptul că doar 50% din 
lot poate evolua intr-o partidă. 
Acest lucru duce, in mod firesc, 
uneori, la... nemulțumiri, jucătorii 
fiind de valori sensibil egale. Dar, 
întotdeauna, la Timișoara, priete
nia acestei adevărate familii rug- 
bistice a biruit in cele din urmă. Și 
rezultatul: prestigiosul loc trei de 
astăzi.

Punctele forte ale acestei echipe: 
triunghiul înaintării, format din 
Emanoil Ene (pilier), Mihail 
Eduard Priess (linia a doua) și 
Gheorghe Rășcanu (un linia a 
treia, nelipsit in ultimii ani din na
țională); forța de șoc și de pă

trundere a liniei de treisferturi 
(in totalitatea ei) — Nicolae Măță- 
oană și Alexandru Ceauș (mij
locași la grămadă), Gheorghe Cîn- 
dea și luliu Peter (mijlocași la 
deschidere sau centri, după nece
sități), Simion Stan și Radu Po- 
peți (centri), Mihai Suciu — titu
lar indiscutabil in națională — și 
Alexandru Szasz (aripi). în fine, 
nu-l putem omite din categoria 
«valorilor sigure» pe neobositul 
fundaș Nicu Duță, un redutabil 
transformer. Aceste «puncte forte» 
nu exclud însă efortul colectiv al 
întregului lot, locul trei în clasa
ment fiind tocmai rezultatul unei 
suduri și strădanii unanime.

Nu putem încheia aceste rînduri 
fără a nu sublinia excelentele con
diții — sub toate aspectele — create 
rugbiștilor timișoreni de conduce
rea clubului «Universitatea» și, în 
primul rînd, contribuția ca «șefi de 
stat major» a profesorului univer

1. O umbrelă — oricit 
ar fi ea de mare — nu 
poate adăposti o gră
madă, mai ales atunci 
clnd in mijlocul ei s-a 
infiltrat și mijlocașul 
Ceauș.

2. lată aliniat, «punctul 
forte» al echipei timi
șorene: linia de trei- 
sferturi.

3. Un clasic și specta
culos exercițiu de des
chidere, executat de cei 
trei mijlocași, Mătă- 
oană, Haralambie și 
Ceauș.

4. Foștii dinamoviști 
Ene și Cindea sint ul
timele două achiziții 
ale timișorenilor. Se 
speră că ei vor aduce 
o contribuție impor
tantă in organizarea jo
cului.

5. in pauză, neobositul 
și inimosul magazio
ner Băbut prezintă bă
ieților platoul cu lămii. 
Mlinile fiind noroite, 
fiecare se servește cum 
poate...

6. Cei patru mușche
tari din Tirnăveni: 
Szasz și Peter, inca- 
drafi de frații Suciu.

7. Simion Stan este un 
bun rugbist, dar un... 
începător in ale meca
nicii.

8. Bobeș și Păunei — 
brașovenii echipei — 
intr-un moment de stu
diu: examenele bat la 
ușă.

sitar Petre Stanciu, prorector al 
Universității, vicepreședintele clu
bului și a conferențiarilor universi
tari Dumitru Mareș, decanul Fa
cultății de studii economice (facul
tate unde majoritatea rugbiștilor 
studiază) și Constantin Stegă- 
roiu, membru corespondent al A- 
cademiei R.S.R. și titularul catedrei 
de Științe economice.

Desigur, rigorile campionatului 
implică încă moderație în aprecieri 
și nu se pot da sentințe definitive. 
Considerăm insă că aspirația rug
biștilor timișoreni de a cuceri un 
loc pe podium este pe deplin jus
tificată.

Dimitrie CALLIMACHI

Fotografiile: 
Ion MIHĂICĂ



„OPER
GUAD>

T
impul curge... Mai sînt doar două luni pină la startul mexicai 
ce e bine să încercăm a fixa momentul acestui sfîrșit de martie 

Ce ne-a arătat această primă jumătate a mini-returului 197 
Părerile sînt împărțite. Se spune, pe de-oparte, că jucătorii i 

ieșit destul de bine din iarnă. Pe de altă parte, însă, se reproșează 
«operațiunea Guadalajara» nu beneficiază de toate elementele r 
Despre ce este vorba?

1. SE JOACĂ ÎNCĂ FOARTE LENT. Iar scuza «necesităților 
strategice» impuse de lupta firească pentru puncte nu poate fi r< 
Jucăm, într-adevăr, încă foarte lent. Simplul fapt că în meciul Steaua 
Cluj, de pildă, Soos, cel de 37 de ani, a părut dezinvolt și dinamic, ne 
de alte exemple.

2. JUCĂTORII, și mai ales cei vizați, NU SE ANGAJEAZĂ cu f< 
omului care vrea să atingă plafonul formei sale fizice maxime la sf 
mai. Să fie oare reflexul mentalității învechite a celor mai bătrîni, ca 
încălzirea pentru a-și menaja forțele necesare jocului?

Ca o consecință a acestui «efort» de... menajare, apare neglijare 
nilor duble» precum și lipsa de seriozitate în îmbinarea marcajulu 
cu cel «om la om». Simplul fapt că antrenorul Angelo Niculescu ren 
pozitiv», pentru acest ultim capitol, jocul C.F.R.-ului clujean este o 
indirectă la adresa «vîrfurilor».

3. A SCĂZUT ÎNGRIJORĂTOR NUMĂRUL ȘUTURIL 
POARTĂ, și a crescut cel al ratărilor din poziții elementare, ceea C( 
strează atît lipsa de curaj a înaintașilor, cit și lipsa de exercițiu (ma 
situațiile elementare.

4. A DISPĂRUT IDEEA DE COLABORARE ÎN JOC, sau, m 
nu mai asistăm la constituirea cuplurilor spontane, care să nu fie o f 
a unor scheme dinainte stabilite, ci a unor afinități în joc. Această 
făcută de antrenorul emerit Emerich Vogi, deplînge dispariția «al 
siameze» de tipul Constantin—Cacoveanu, Varga—Pîrcălab sau Dun 
Ion lonescu.

Nu e mai puțin adevărat că echipele noastre nu prea ajută la întărir 
tor afinități... Să nu uităm că un Dumitrache, de pildă, nu mai știe der 
este purtătorul tricoului 8 la Dinamo. Să nu uităm că Neagu e 
în aceeași situație. Să nu uităm că Dobrin nu știe, încă, ce joacă. Și e; 
pot fi continuate, începînd cu Adam și terminînd cu Tătaru...

*
Dar să vedem și partea mai luminoasă a medaliei... Un lucru îmbi 

este constituirea tot mai pregnantă a cuplului de portari Răducanu— 
che. De asemenea, dueiui apărătorilor «tricolori» promite o seiecție i 
la care participă mai multe promoții, începînd cu «bătrînii» Hălmăgear 
și încheind cu foarte tînărul Dinu, care are și avantajul polivalenței.

Mijlocul confirmă tot mai mult un nume: Dumitru.
Partea nevralgică și (în același timp) controversată o constituie 

Aici se prefigurează nenumărate variante. Pe deasupra acestor \ 
există, însă, și o constantă neplăcută: lipsa de formă a unor atacanți 
trache trăiește, după cît se pare, beția titlului de «cel mai bun jucător;
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ISRAEL-ROMÂNIA (olimpici) 0—1. SCHUM sprintează spre poartă, dar ADAM ACHE îi va plonja la picioare.

ECHIPA ISRAELULUI
ARE AMBIȚII...EUROPENE

■■ i

TSir'/j L. t .aXVAdL y țjt * ai *'

Calificarea Israelului pentru «El Mundial ’70> 
este o performanță relativă. Ea a fost înlesnită, bine
înțeles, de criteriul geografic. într-adevăr, ca să 
fim obiectivi, Israelul a învins doar un «fotbal în 
curs de dezvoltare» (Australia) și această victorie 
nu poate fi comparată cu victoriile grele obținute 
pe stadioanele Europei.

Ce reprezintă, deci,echipa Israelului în momentul 
de față?

Din capul locului, trebuie să admitem că echipa 
lui Spiegler nu-și face iluzii prea mari in legătură 
cu posibilitatea unor victorii în campionatul mon
dial.

Echipa Israelului este sinteza unui fotbal care, 
deși a făcut pași înainte, nu poate emite pretenții 
în compania unor team-uri de tradiție valorică 
precum Italia, Uruguay și Suedia.

Deocamdată, ambițiile echipei Israelului se li
mitează la preluarea stilului european de joc.

De unde această tentație?
în primul rînd, aproape toți antrenorii echipei 

Israelului au fost și sint europeni. în al doilea rînd, 
televiziunea israeliană transmite multe filme euro
pene. «Lecția» e aproape firească.

Israelul, am mai spus-o, are doar doi jucători 
de valoare europeană: Spiegel și Spiegler. îi ur
mează Ben Rimoj și Primo, care ar putea juca, să 
zicem, în echipele de club ale multor țări europene, 
în rest se constată mai mult străduința de a progresa.

Israelienii încearcă să atace cu fundașii de mar
gine, ca în Europa; încearcă să imprime acțiunii 
un tempo rapid; caută jocul pe extreme etc. etc. 
Din păcate, fundașii nu au forța necesară finalizării, 
tempoul acțiunii scade mult în fața careului advers, 
iar extremele joacă oarecum haotic, coeficientul 
de hazard al pasei și «un-doi»-ului fiind foarte mare

Ce perspective ar avea, deci, echipa Israelului 
în Mexic?

Este foarte posibil ca formația antrenată de Scha
effer să facă jocuri strînse, deși grupa a doua este 
copleșitoare. în ultima vreme, echipa Israelului 
a acumulat noi și noi doze de experiență. Cele două 
jocuri cu România «olimpică», meciul aprig cu 
«naționala» Olandei (0—1) și victoria asupra elve
țienilor de la Grasshoppers sînt tot atîtea elemente 
noi pentru o echipă care speră să facă o figură ono
rabilă în Mexic.

în «El Mundial ’70», Israelul are două alterna
tive: ori să piardă «strins» pe hîrtie (cu prețul sacri
ficării spectacolului), ori să joace deschis, «la spec
tacol», indiferent de rezultat. Pentru o «națională» 
care vrea să se afirme în primul rînd în ochii iubi
torilor fotbalului (și care, efectiv, nu are nimic de 
pierdut) a doua alternativă pare mai seducătoare.

loan CHIRILĂ

LOTUL ISRAELULUI

Iată acum și lotul restrîns (dar nu încă defini
tiv) pentru Mexic...

Portari: VISSOKER (Hapoel Petah Tigva), 
HAMEIRI (Hapoel Haiffa), ZAIDENBERG (Ma- 
cabi Haiffa).

Fundași: BAR (Macabi Nathania), ROSEN- 
TAL (Hapoel Petah Tigva), DRUCKER (Hapoel 
Petah Tigva), BELLO (Macabi Tel Aviv), PRIMO 
(Hapoel Tel Aviv), CARACAO (Macabi Tel Aviv).

Mijlocași: BEN RIMOJ (Hapoel Ierusalim), 
TALBI (Macabi Tel Aviv), VOLACH (Hapoel 
Haiffa), ROSEN (Macabi Tel Aviv).

Înaintași: SPIEGLER (Macabi Nathania), SPI
EGEL (Macabi Tel Aviv), SCHUM (Hapoel Cvar 
Șaba), ȘURUCK (Hakoach Tel Aviv), FEUGEN- 
BAUM (Hapoel Tel Aviv), ȘIMȘUN (Macabi 
Tel Aviv), ROMANO (Macabi Nathania).

SPIEGLER, cel mai bun jucător israelian, in duel 
cu IVANCESCU

ISRAEL-ROMÂNIA (olimpici) 1—2. SPIEGLER șutează.



Școlile si-au deschis
SEZONUL 

ÎN AER 
LIBER

Primăvara și-a intrat în drepturi și sute de mii 
de școlari gustă din plin binefacerile sportului în 
aer liber. Terenurile din preajma școlilor cunosc 
o animație deosebită, asemenea unor stupi de albine.

Zilele trecute am poposit la una dintre școlile 
din Capitală, care și-a deschis «sezonul în aer liber-: 
ȘCOALA GENERALA NR. 111 — o școală cu 
peste 1 500 de elevi și 46 de clase, unde am surprins 

(imaginile din pagina noastră. Sub conducerea 
profesoarelor Aurelia Stoicescu, Dorina Suciu, 
Eugenia Dimitriu, Elena Gheorghe și Vasile 
Petcu, sute de elevi au luat parte la competițiile 
care au inaugurat sezonul în aer liber...

VOICU LĂZĂRUȚ — Baia de 
Criț. 1) Cea mai mare performanță, 
din toate timpurile, a jucătorilor 
noștri de tenis a fost calificarea în 
finala «Cupei Davis» (ediția 1969). 
2) Golgheterul campionatelor mon
diale de fotbal, care s-au disputat 
în Suedia, în 1958, a fost francezul 
just Fontaine. El a înscris 13 goluri, 
ceea ce reprezintă încă un record, 
deoarece la nici o altă ediție de pînă 

acum a «mondialelor» nu a existat 
un jucător care să înscrie atîtea 
puncte.

GAVRILĂ DĂNCUȘ — Chiți- 
neu Criț. Doriți să vă spunem cu 
siguranță dacă România se va cali
fica în sferturile de finală la campio
natele mondiale de fotbal? Deoarece 
oracolele antice nu mai funcționează 
și în zilele noastre, vă răspundem 
doar la celelalte întrebări pe care 
le mai conține scrisoarea dumnea
voastră: 1) Cele mai multe goluri 
la campionatele mondiale de fotbal 
s-au înscris la ediția din 1954 (Elve
ția) — 140. Golgheter a fost Kocsis 
(Ungaria) cu 11 goluri, urmat fiind 
de Morlock (R.F.G.) cu 6 goluri. 
2) în campionatul nostru național 
de fotbal cele mai puține goluri s-au 
înscris în anul 1953, cînd titlul a fost 

cucerit de echipa Steaua (pe atunci 
C.C.A.). Media golurilor înscrise pe 
meci a fost de 2,42.

DOREL PONORAN — Du- 
deștii Noi. Vă mulțumim pentru 
frumoasele cuvinte adresate redac
ției noastre și îndeo'ebi pentru su
gestiile și propunerile făcute. Din 
păcate, realizarea unora dintre ele, 
cum ar fi apariția săptămînală și în 
culori, nu depinde numai de noi. 
Constituie, însă, un obiectiv de viitor 
al redacției, lată acum și răspunsul 
la întrebarea adresată: portarul de 
rezervă al Rapidului, Ion Adrian 
Rămureanu, înainte de a juca la for
mația feroviarilor, a fost legitimat 
la Politehnica București.

ANGHEL OLOGU — Ungu
reni. Vă dăm cu plăcere adresa unui 
specialist care vă poate îndruma acti-



I

Lumea contemporană este frămîntată mai mult ca 
oricînd de căutarea unor mijloace prin care mintea 
și trupul să depășească barierele naturale, pentru 
cuprinderea unor aspecte cit mai înalte, mai deosebite 
în viață. Pe plan sportiv, dezvoltarea științelor medicale 
și chimico-farmaceutice constituie în prezent un prețios 
ajutor pentru întărirea aptitudinilor fizice și a capacității 
de efort. Din păcate însă, nu totdeauna cuceririle 
științei sînt utilizate în scopuri nobile, în folosul 
omului. Cu totii cunoaștem astăzi numeroase exem
ple de acest fel. Practica dopajului in viața sportivă 
constituie un astfel de exemplu care ilustrează în mod 
concludent modul eronat și chiar nociv în care sînt 
folosite anumite cunoștințe și metode medico-tera- 
peucice, in scopul ridicării pcrlormanteior sportive. 
Cazurile publicate în presa din străinătate ale unor 
sportivi dopați, care și-au pierdut viața în cursul compe
tițiilor, evidențiază în chip elocvent riscurile și conse
cințele folosirii unor astlel de procedee. Ținind seama 
de efectele nocive ale consumului de medicamente 
stimulente, medicina sportivă aplică și caută în per
manență cele mai adecvate metode tehnice, organiza
torice și chiar juridice, pentru combaterea unor astfel 
de deprinderi.

înainte de a aborda aspectele de actualitate în pro
blemele dopingului, pe care ne-am propus să le pre
zentăm în relatarea de țață, socotim oportune unele 
precizări preliminare asupra noțiunii de dopare și a 
implicațiilor sale.

Prima definiție științifică a acestui concept a fost 
formulată cu prilejul primului colocviu european 
asupra dopingului, organizat la Uriage în 1963. în 
accepțiunea largă a cuvîntului, prin dopare se înțelege 
astăzi utilizarea anumitor procedee destinate creș
terii artificiale a capacității de efort, în vederea obți
nerii unor performanțe sportive superioare, procedee 
care prejudiciază atît etica sportivă cît și integritatea 
psiho-fizică a sportivului. Aceste mijloace nefiziolo
gice, dăunătoare organismului, recunoscute și consi
derate prohibite, se referă în special la folosirea im
proprie, irațională, a unor preparate medicamentoase, 
care exercită manifeste acțiuni de stimulare a siste
mului nervos central și vegetativ. în acest grup de 
substanțe chimico-farmaceutice distingem o mulu 
tudine de produse comerciale, care se găsesc pe piață 
sub diferite denumiri. Cea mai mare parte din aceste 
produse aparține grupei chimico-farmaceutice a com
pușilor amfetaminici și derivaților acestor compuși 
(amfetamină, metil-amfetamină, metilfenidat, fendi- 
metrazină, fencamfamină, imipramină etc.). Acțiunea 
farmaco-dinamică energogenă a acestor compuși de 
sinteză este strict legată — și nu poate fi separată de 
activitatea toxică pe care o posedă fracțiunea activă. 
Ca atare, chiar dacă efectele drogurilor amfetaminice 
asupra randamentului ar fi reale — lucru foarte dis
cutabil, de altfel —, nu trebuie deloc ignorată acțiunea 
toxică secundară a acestor produse, care poate provoca 
importante tulburări funcționale și organice.

în primul rînd, trebuie reținut că toate produsele 
de tip amfetaminic, denumite și wekamine (amine de 
trezire), produc o supraridicare a temperaturii cor
porale (hiperpirexie viscerală) care poate expune or
ganismul la o serie de accidente cerebrale, cardiovas
culare etc. Utilizarea substanțelor amfetaminice, chiar 
în doze mid, însă în repetate rînduri, poate avea de 
asemenea o serie de repercusiuni asupra funcțiilor 
renale și hepatice, dudnd la o adevărată stare de into
leranță și intoxicație, manifestată printr-o mare varie
tate de simptome: dureri de cap, inapetență, grețuri,

DOPINGUL
oboseală, slăbire, neliniște, stare de agitație etc. Into
xicația acută, care apare în cazul administrării unor 
doze mai mari de medicamente dopante se manifestă 
prin simptome mai grave — agitație intensă, convulsii, 
delir, stări de confuzie, colaps și uneori stare coma- 
toasă, sincopă și exitus (deces) —, simptome care țin 
în spedal de intoxicația sistemului nervos central și 
de tulburările funcțiilor hepatice și cortico-suprare- 
nale. Preparatele care conțin hormoni anabolizanți 
(tip dianabol, steranabol etc.) fac de asemenea parte 
tot din grupul substanțelor prohibite. Administrarea 
acestor produse, în scopul creșterii masei și, respectiv, 
a torței musculare, comportă — pe lingă riscul apariției 
unor tulburări în funcțiile și echilibrul aparatului endo
crin — și pericolul ruperii raporturilor normale de forțe 
dintre tendoane, care rămîn nemodificate din punct 
de vedere anatomic și funcțional, și masele musculare, 
care cresc ca volum și forță de contracție. în astfel de 
situații pot apare diverse fenomene locale, articulare, 
întinderi și chiar rupturi de tendoane.

Evident, în cursul activității sportive, pe parcursul 
perioadelor de antrenament intens, sportivii pot bene
ficia în anumite împrejurări de o serie de mijloace 
medicale fiziologice, atît pentru consolidarea condiției 
fizice, cît și pentru ameliorarea calităților fizice native, 
naturale. în acest scop, se poate folosi — la indicația 
medicului, bineînțeles — o serie de produse medica
mentoase, care — reprezentînd constituent naturali 
ai organismului și nu produse de sinteză chimico-far
maceutice — nu fac parte din grupul substanțelor in
terzise. Astfel, sportivii pot beneficia de terapia cu 
vitamine (A,B,C, E etc.) sau cu preparate conținînd 
substanțe minerale (fosfor, potasiu, calciu, fier, mag
neziu), cît și de o terapie mai complexă, cuprinzînd 
diverși factori nutritivi (substanțe glucidice, fosfoli- 
pide, acizi aminați esențiali, acizi ribonudeid), cu 
efecte energogene utile, fără consecințe toxice secun
dare.

Dacă problema s-ar limita numai la acest aspect al 
ineficadtății drogurilor dopante, lucrurile n-ar pre
zenta, evident, o deosebită importanță. Efectele con
sumului, ale uzului și abuzului de medicamente do
pante, aduc însă aproape întotdeauna, serioase preju
dicii, uneori ireparabile, sănătății. Resursele fizice 
nu pot ti sporite artifîdal și, pină în prezent, nu s-a 
descoperit nici o «pilulă miraculoasă» care să asigure 
potențialul energetic necesar aducător de victorie. 
Organismul uman are anumite limite de rezistență la 
efort, limite care nu pot și nu trebuie depășite. Incon
venientul major al utilizării substanțelor dopante 
constă în faptul că — mascînd simptomele subiective 
neplăcute ale oboselii care apare la un anumiț prag 
de solidtare fizică — simptome ce reprezintă reacții 
dc apărare prin care scoarța cerebrala este informată de 
epuizarea stocului de rezerve energetice —, obligă 
organismul să răspundă la o suprasolicitare, dincolo 
de posibilitățile și limitele sale fiziologice de rezistență. 
Pericolul mare al suprasolidtării constă, așadar, în 
apariția acestui dezechilibru dintre posibilitate și ne
cesitate, fapt care poate antrena o iminentă insuficiență 
cardiovasculară și corticosuprarenală acută, puțind 
provoca, în ultimă instanță, prăbușirea funcțiilor vi
tale.

Pentru a ilustra și mai pregnant consecințele ne
faste și pericolul ce-1 incumbă practica dopaiului, 
este suficient să ne referim la cele citeva cazuri de 
cunoscuți sportivi (cicliști, boxeri) care au decedat 
în cursul unor competiții.

In concluzie, dopajul nu-și găsește nid o justificare,

dușmanul
NR. 1

alv v . vz . • • sanatatii 
sportivilor

Medicul Adrian Vasiliu fotografiat lingă dispozitivul 
cromatografic necesar pentru pregătirea plăcilor de sili- 
cagel, pe care se vor efectua reacțiile de recunoaștere 
a substanțelor dopante.

nici din punct de vedere etic sportiv, nid din punct 
de vedere medical, neexistînd nid o motivare care să 
poată fi luată în considerație, fie că este vorba de spor
tivul care își caută cu orice preț afirmarea, fie că este 
vorba de sportivul animat de ambiția supraperfor- 
manței sau a prelungirii longevității sportive, fie că, 
în fine, este vorba de sportivul care se dopează din 
spirit de imitație sau pentru a nu fi handicapat de 
contraconcurenții care folosesc astfel de mijloace. 
Toți sportivii trebuie să cunoască astăzi efectele no
cive ale dopajului, să știe că folosirea acestor mijloace 
nu-și poate găsi nid o justificare.

Cu această prealabilă relatare asupra medicației 
permise și prohibite utilizate în scopul ridicării per
formanțelor sportive, vom aborda în continuare as
pectele actuale ale luptei antidoping în conjunctura 
internațională de idd, tendințe și circumstanțe în 
care se manifestă această acțiune.

Dr. Adrian VASILIU 
Centrul de Medicină sportivă 

«23 August»

vitatea. Adresați-vă profesorului La- 
zăr Baroga, la Federația română de 
haltere: str. Vasile Conta nr. 16, 
București.

VASILE POPESCU —Suceava. 
Handbalistului Gheorghe Gruia îi 
puteți scrie pe adresa clubului său, 
Steaua: Calea Plevnei nr. 114, Bucu
rești.

VICTORIȚA COROI — Co
muna Horia și BETTY MEȘTEA- 
NU — Timișoara, lată adresa clu
bului Dinamo, din care fac parte 
fotbaliștii dumneavoastră preferați, 
cărora doriți să le cereți fotografii 
și autografe: Șoseaua Ștefan cel Mare 
nr. 9, București.

VASILE HERES — Bicaz. Am 
trimis scrisoarea dumneavoastră la 
Federația română de judo, singura 
în măsură să vă rezolve problema.

ANDREI BARA și VASILE CO- 
ZUBAȘ — Hunedoara, lată for
mația reprezentativei noastre de fot
bal, care a fost învinsă de naționala 
Spaniei, la 1 noiembrie 1962, la Ma
drid: Sfetcu — Georgescu, Nun- 
weiller III, Macri — Petru Emil, 
Koszka — Ivansuc, Ozon. M. Voinea, 
Popescu, Ghergheli. De atunci, însă, 
au trecut ani și multe s-au schimbat... 
După cum se știe. Spania nu va 
participa la «mondialele» din Mexic.

FLORIANA MĂRCULESCU 
— Băilești. lată rezultatele partide
lor dintre Steaua și Dinamo, din ca
drul campionatelor de fotbal de care 
vă interesați: 1947/48 — 0—0 și 0—0; 
1948/49 — 1—4 și 3—3; 1950 — 
2—2 șj o—1; 1956 — 4—0 și 4—3; 
1957/58 — 2—0 și 2—3; 1958/59 — 
0—2 și 1—0; 1959/60 —1—2 și 3—3 ;

1960/61 — 3—2 și 3—2; 1961/62 — 
1—1 Și o—1; 1962/63 — 2—2 si 0—0

ELI NĂSTĂSOIU — Brad, TĂ- 
NĂSACHE BOLDEA — Co
muna Pechea, ION DKAGOMI- 
RESCU — lăți. Am transmis feli
citările dumneavoastră tuturor hand- 
baliștilor care au jucat la mondialele 
din Franța, precum și antrenorilor 
lor, Nicolae Nedef, Eugen Trofin și 
Oprea Vlase. Primiți mulțumirile 
lor.

ANGELICA NICOLAESCU — 
Anina. 1). în stînga fotografiei de 
care amintiți este handbalistul Ghiță 
Licu, iar în dreapta Traian Dumitru. 
Primul face parte din echipa noastră 
reprezentativă, celălalt din lotul de 
tineret. 2) Lui Gayril Chicid îi puteți 
scrie pe adresa clubului său. Uni
versitatea București: Str. Schitu Mă- 

gureanu nr. 9, București. Celelalte 
amănunte despre Chicid le găsiți in 
acest număr, la rubrica «Profiluri».

*
Doresc să facă schimb de insigne, 

mărci poștale, fotografii, cărți și 
trofee sportive: NICOLAI SCURAT 
— U.R.S.S., orașul Sumi, str. Nad- 
ciarnaia nr. 32; DANIEL MOȚ — 
Arad, str. Mărășesti nr. 73; GHEOR
GHE BRĂESCU — Suceava, str. 
Zimbrului nr. 10, bloc 300 L.; CON
STANȚA BOLD — Comuna Sol- 
danu, jud. Ilfov ; KURT SCHIEWEK, 
Dresden 8027 Bamberger Str. 50, 
R.D. Germană.
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FELICITĂRI, 
CALOȘ!

lată-i pe Liviu Caloș și pe 
Ecaterina Franzen semnînd 
cel mai plăcut contract din 
tînăra lor existența. Ați ghicit, 
desigur, câ este vorba de un 
contract matrimonial, para
fat la primăria orașului Ti
mișoara. Cine sînt cei doi ? 
Să vi-i prezentăm. Liviu Ca
loș este student în anul II 
al Facultății de Construcții 
și baschetbalist fruntaș, com
ponent al «5»-lui de bază 
al Universității, iar Ecate
rina studentă în anul III al 
Facultății de educație fizică 
și, totodată, o cunoscută atle
tă. Urâm tinerei perechi ca 
în viață să obțină cel puțin 
tot atîta succes ca și pe 
terenurile de sport.

FURIE 
PUBLICITARĂ

Oricine privește această fc 
tografie, în care se înfrunt 
campionul mondial de bo 
Dick Tiger (dreapta) și And 
Kendall, e tentat să creadă c 
cei doi rivali sînt gata să în 
ceapă lupta, fiecare fiind sigu 
de victorie. în realitate, însî 
nu e vorba decît de o... fază car 
urmărește atragerea unui pu 
bile cît mai numeros la mecii 
dintre cei doi.

MOTO LA - 30 GRADE

In ultima vreme, un nou gen de întreceri automobilistice stîrnește interesul 
celor ce îl slujesc pe «zeul automobil» în Occident. Nu este vorba de o cursă în 
care învinge cine ajunge primul la sosire, ci de o luptă între automobile, câști
gător fiind cel care rezistă. Fiecare concurent tamponează mașina primului 
sosit în cale încercînd să o deterioreze cît mai tare. Automobilul care rezistă 
pînă la sfîrșit și se dovedește a fi capabil să mai facă un tur de onoare e declarat 
cîștigător.

Iată în imagine o secvență dintr-o astfel de... întrecere.

CINE REZISTĂ...

Nu, nu este pista de sare de la Monzza, ci una 
dintre numeroasele piste de gheață pe care mo- 
tocicIiștii din Uniunea Sovietică se întrec chiar și pe 
gerurile cele mai mari. Cauciucurile speciale, pre
văzute cu cuie asemănătoare celor de pe tălpile 
pantofilor de atletism, permit concurentilor să 
facă viraje și să obțină viteze mari, în ciuda luciu
lui alunecos al gheții. Spectatorii sovietici sînt 
mari amatori de asemenea întreceri, care se des
fășoară în mai toate orașele țării.

sportul%cfaaflasiwte

</>■

Pe cunoscutul om de artă 
Mircea Șeptilici l-am găsit 
foarte «în temă» pentru con
vorbirea pe care urma s-o 
purtăm: tocmai se întorsese 
de la... sport, din sala de 
gimnastică a Facultății de 
drept, unde practică, de trei 
ori pe săptămînă, gimnastica.

«Mișcare, cît mai multă 
mișcare, indiferent de vîrstă», 
iată crezul simpaticului artist 
de la Teatrul de Comedie.

A făcut parte din generația 
entuziaștilor, a pionierilor 
sportului românesc, gene
rația unor Costi Herold, Pom- 
piliu Macovei, «Pic» Colibași, 
Ascanio Damian etc. In 1930, 
a tradus, în paginile ziarului 
«Vremea-Sport», primul re
gulament comentat al jocu- 
cului de water-polo. A prac
ticat mai multe discipline spor
tive, dintre care enumerăm 
voleiul, baschetul, polo-ul pe 
apă și rugbiul, fiind legiti
mat la Rugby Club Bucu
rești. în 1937, odată cu in
trarea în teatru, s-a terminat 
și «scurta dar fructuoasa» ac
tivitate sportivă a sa. Foarte 
mult l-a pasionat înotul, un 
sport pe care ar trebui să-1 
cunoască toți oamenii. In ca
drul clubului Sparta Bucu
rești, Mircea Șeptilici a luat 
parte la vestitele «maratoane» 
nautice, de prin anii ’30, 
Brăila-Galați și altele. Nu
mai simplul fapt că a 
terminat aceste curse repre
zintă o adevărată performan
ță. Acum, cînd anii încep să 
se adune, Mircea Șeptilici 
caută să rămînă în continuare 
în sfera activității sportive 

pentru menținerea unei con
diții fizice adecvate. Para- 
frazîndu-1 pe marele Enescu, 
care spunea că «Tinerețea nu 
e o vîrstă, ci o stare de 
spirit», putem afirma că ea 
este și o stare fizică, avînd 
nevoie de întreținere. Și nici 
că se poate găsi un mijloc 
mai bun pentru atingerea a- 
cestui scop, decît practicarea 
cu perseverență a sportului. 
Iar cîteva din părerile inter
pretului numeroaselor ro
luri din teatru (amintim pie
sele «Sfinta Ioana», «Celebrul 
702», «Soțul ideal» etc) și din 
filme («Cerul n-are gratii» și 
«Calea Victoriei»). Trebuie re
marcate și «performanțele» 
plastice ale actorului Mircea 
Șeptilici: expoziții perso
nale cu imagini din Paris, 
Veneția, Viena, Bonn etc. 
Iar acasă este... instructor 
sportiv, căutînd să insufle 
dragostea pentru această 
activitate fiicei sale, Rhoda, 
care este chemată să ducă 
mai departe ștafeta dăruirii 
sportive, pe care a purtat-o 
și o poartă Mircea Șeptilici.

Alexandru SIMOC



VITRINA CÂRTII SPORTIVE

GHEAIĂ

Apărută concomitent cu disputarea 
grupelor B și C ale Campionatului mon
dial, la București și Galați, lucrarea 
•PUC, JCROSE, GHEAȚĂ» a fost pri
mită cu intere* de toți iubitorii «jocul ui 
de la mantinelă».Normal, deoarece este 
prima carte amplă și valoroasă dedicată 
hocheiului românesc. Autorii — confra
tele nostru, Dorin Șteflea și vicepreșe
dintele FRH, Al. Teodorescu (popularul, 
răsfățatul și iscusitul hocheist de odi
nioară, «Titinel») — au, fără doar și poa
te, solide merite in alcătuirea și prezen
tarea acestei interesante cărți.

Scrisă într-un gazetăresc flux 
continuu, adesea nuanțat beletristic, 
tratlnd destul de des insă și părți tehnice 
ale acestui tot mai Îndrăgit sport, 
•1’uc, crose, gheață» se bazează pe o puter
nică documentație; cuprinde 15 ilus
trații și deapănă nenumărate amintiri 
din «evoluția zbuciumată a acestui sport

Recomandăm tuturor atractiva lucra
re. Dar, un gind parcă ne Îndeamnă in 
a stărui mai mult spre hocheiștii zile
lor noastre, spre juniori. Apoi, cu ose
bire, pentru cei cuprinși in iotul ce nc-a 
reprezentat (deloc onorabil) în recenta 
aprigă dispută din «B».

Aceștia ar trebui nu numai să par
curgă intr-o lină citire paginile cărții, 
ci să aprofundeze (și să mediteze, dacă 
mai e cazul!) cit mai adine, la condițiile 
vitrege ale înaintașilor, in contrast cu 
cele de astăzi.

Liesel Westermann, record-

se pregătesc cu 
viitoarele 

așa cum fac și

Caricaturistul Octavian COVACI vă 
propune din nou să descoperiți cele opt 
greșeli intenționate pe care le-a făcut 
copiind desenul din stînga.

loan Chirila, colegul nostru, a «aten 
tat» din nou la... prețiosul timp liber 
al celor ce îndrăgesc sportul rege — 
mulții lui cititori și ascultători ai ra
dioului — făcind, recent, să apară Mexi 
cui... această «Fata Morgana».

De la bun început, autorul incurșio- 
nează, din nou, parcă mai in voie ca 
oricind fi în stilul său atît de personal, 
prin istoricul fotbalului românesc, încă 
de acum nu mai ftim cîți ani în urmă 
fi pînă la evenimentele fericite (foarte 
apropiate, fi, poate, de bun augur!) ce 
au dus nemijlocit la mult-visata prezență 
a echipei noastre naționale la El Mun
dial ’70. Prezență care, dv., noi fi, bine
înțeles autorul, dorim fi sperăm să con
sacre fi mai mult, deplin, o dată pentru 
totdeauna, destul de nerealizatul nostru 
soccer.

în puținul spațiu rezervat ne este 
greu, aproape foarte greu, de a face o 
(cît de... puțină) incursiune (fi, mai ales, 
a fi și sentențios!) prin cele peste 150 de 
pagini de text atrăgător, însoțite de 
cîteva reproduceri foto. Deși în «relua
re». cuprinsul cărții îfi păstrează pros
pețimea și interesul.

Pentru noi. Mexicul nu mai este o 
Fata Morgana fi iubiții noștri cititori știu 
prea bine aceasta. Dar, credem, ei îfi 
vor întări fi mai mult convingerea dacă 
lecturează această carte interesantă și 
de strictă actualitate.

„EDUCAȚIE FIZICA ȘI GEOMETRIE”
Marele stadion central moscovit «V.l. Lemn» a fost, nu demult, amfitrionul unei 

interesante competiții, la startul căreia s-au prezentat aproape o sută de maeștri, 
dar nu ai sportului, ci ai artei fotografice. Tema concursului — «Educația fizică și 
sportul in U.R.S.S.» — a fost oglindită in 250 de lucrări. Medalia de aur i-a fost 
decernată lui M. Botașev, pentru această fotografie pe care autorul și-a numit-o 
«Educație fizică și geometrie».

13 prieteni
Arbitrajul grupei B a C.M. de hochei a fost 

asigurat de către 13 cavaleri ai fluierului, re
prezentanți ai sportului cu crose și puc din 
Austria, Bulgaria, Elveția, R.F. a Germaniei, 
Iugoslavia, Japonia, Norvegia, România și 
S.U.A. Deci, arbitri din nu mai puțin de 9 
țări au ținut să-și arate competența în fața unui 
public numeros, a tehnicienilor și a ziariștilor 
prezenți, zi de zi, în tribunele Palatului de 
Gheată din București.

In mod deosebit, la toți acești 13 arbitri s-a 
putut aprecia perfecta unitate în interpretarea 
regulilor de joc. O constatare plăcută, cu atît 
mai mult cu cît trebuie să se țină seama că re
gulamentul jocului de hochei cuprinde nu 
mai puțin de 84 de articole ce pot da naștere la 
sute de situații sancționabile.

Ca să se ajungă la această unitate^ seară de 
seară, după încheierea jocurilor, cei 13 cava
leri ai fluierului făceau un util schimb de ex
periență, discutînd în fața tablei de demons
trație toate acele puncte de regulament care 
puteau produce, chiar și în rîndurile arbitrilor, 
unele semne de întrebare. în aceste «seminarii», 
purtate în spirit amical, s-au născut prietenii 
care au dus și la realizarea fotografiei de față, 
în care toți cei 13 conducători de joc ai dispu
telor C.M. de hochei de la București și-au pus 
autografele în ordinea în care au ocupat locu
rile pentru a fi fotografiau. De la stînga la 
dreapta: Minoru Nakano (Japonia), Per Wold 
(Norvegia), Wassil Popoff (Bulgaria), Florin 
Gubemu (România), Len Gagnon (S.U.A.), 
Heinrich Ehrensperger (Elveția), Kuri Hause 
(Elveția), Frantz Baader (R.F. a Germaniei), 
Wilhelm Valentin (Austria), Milan Dusanovic 
(Iugoslavia), Nicolae Turceanu (România),, 
Gheorghe Tasnadi (România) și Cornel Sgîncă 
(Români»''

IN LUPTA CU 
MANECHINII

*Greco-romanele» se bucu
ră de o popularitate deo
sebită in Ungaria. Tinerii 
sportivi 
pasiune pentru 
întrecerii 
acești membri ai clubului 
Dozsa din Budapesta. Poate 
că tot așa au început drumul 
spre podiumul olimpic și 
campionii maghiari Janos 
Varga și Istvan Kozma, 
medaliați cu aia in Mexic: 
mai întii învingi nd... mane
chini sub îndrumarea an
trenorului. SCRISORILE 

SUPORTERILOR
Atleta vest-germanâ 

mana lumii, are numeroși suporteri, îndeosebi tinere 
eleve, care au îndrăgit proba de aruncare a discului. 
Liesel primește zilnic multe scrisori la care răspunde 
cu plăcere, dîndu-le sfaturi sau încurajîndu-le pe mi
cile sale admiratoare. Marea adversară a Liei Manoliu 
la J.O. din Mexic păstrează cu grijă scrisorile primite, 
socotindu-le, ca și pe trofeele cucerite în întrecerile 
sportive, o răsplată a succeselor sale, lat-o pe Liesel 
Westermann împachetînd încă un top de plicuri, la 
care bineînțeles a răspuns, treabă căreia îi consacră 
cîteva ore pe săptămînă.



Corespondență 
din Australia 

de la 
Chris 

TREVERS 
—Sydney —

Dacă Rugby este considerat sim
bolul amatorismului, nimic nu este 
mai «amator» decît forul organiza
tor al acestui sport în Australia. 
Exemplele sînt nesfîrșite. Specta
torii au demonstrat, prin absența 
lor, că nu vor meciuri sîmbăta, și 
totuși, etapă după etapă, jocurile 
se dispută în fața tribunelor aproape 
goale, deoarece forurile responsa
bile consideră duminica drept o zi 
«sfîntă».

Cu o lipsă de tact caracteristică, 
se face apoi prea mult caz de faptul 
că Rugby ar fi sportul favorit al 
clasei înstărite, neținîndu-se seama 
de antipatia, firească, astfel creată 
între oamenii simpli. La fel de ri
dicole sînt și unele exemple de admi
nistrație financiară. Astfel, profitu
rile realizate, în urma turneelor în 

impune. Iii momentul ae rața, Rugii; 
nu poate rivaliza cu alte forme d 
fotbal, ca de pildă Soccer, c 
Rugby League sau mai ales c 
Fotbalul australian. Astăz 
Rugby Union a încetat să mai fi 
unul din sporturile favorite ale austr 
lienilor. Trebuie făcute, însă, efor 
turi, pentru ca el să nu ajungă 
umbră a trecutului, prerogativul doa 
al unui grup social.

P.S. Fotografiile pe care vi li 
ofer în această pagină prezintă p< 
«dușmanul inveterat» al Rug 
by-ului Union. Este vorba de fot 
balul australian, al cărui farmei 
apare ca incontestabil (C.T.).

Frumoasele zile 
din ARANJUEZ...

A
stăzi, în Australia, Rugby 

Union (în 15) se află la răs
cruce de drumuri și trebuie 
sa se decidă asupra căii pe care o 

va urma. Acest sport, cu un trecut 
atît de mîndru, își pierde populari
tatea și este în primejdie de a părăsi 
curtnd poziția sa de sport national, 
pentru a ajunge unul secundar, că
ruia ziarele îi vor rezerva doar o 
duzină de linii, luni dimineața.

Trecutul poartă, în mare măsură, 
vina per|tru refluxul în care se află 
acum Rugby Union. La conduce
rea sportului se găsesc astăzi foști 
jucători și antrenori, oameni cu re
nume, dar bătrîni, care refuză să 
meargă în pas cu timpul. Ei au apu

cat «epoca de aur», o perioadă cînd 
Rugby-ul era prințul sportului, cînd 
stadioanele erau arhipline și lumea 
asculta, cu sufletul la gură, știrile 
despre succesele australiene în Ma
rea Britanie, Africa de Sud sau Noua 
Zeelandă.

Oricît ar refuza, insă, unii să 
accepte gîndul că frumoasele zile 
din Aranjuez sînt duse, astăzi, fi
nala campionatului (primele patru 
clasate își dispută titlul după siste
mul cupă) se joacă în fata a numai 
7—8 000 de spectatori, iar mulți alții, 
pentru care Rugby era o religie, 
nici măcar nu deschid televizoarele 
pentru o transmisie directă a unui 
meci international 

străinătate, revin în întregime gaz
delor, vizitatorii avtnd acoperite doar 
cheltuielile de transport, cazare și 
masă. în urma unui turneu austra
lian în Africa, federația locală își 
umple cuferele. în schimb, cînd ro
lurile se inversează, australienii abia 
își acoperă cheltuielile de organi
zare. Și acest aranjament de necre
zut se repetă an de an.

Nemulțumiri există bineînțeles și 
printre jucători. Amatori puri, fă- 
cînd artă de dragul artei, ei nu pri
mesc nici un ban în țară, iar peste 
hotare — nici măcar diurna. Ca să 
poată participa la turnee în străină
tate, ei își iau deseori concediu fără 
plată, iar în unele cazuri sînt nevoiți 
să demisioneze din serviciu. Din 
cauza unor turnee lungi, în perioada 
examenelor, unii studenți au fost în 
situația de a pierde cîte un an 
pentru a-și putea reprezenta țara, 
iar alții au preferat să se lipsească 
de această onoare. Majoritatea spor
tivilor consideră că este inadmisibil 
ca asemenea probleme financiare 
dificile să constituie prețul îmbră- 
cării tricoului verde-auriu.

Cu totul altă imagine ne oferă 
Rugby League (în 13, jucat de 
profesioniști), un sport a cărui popu
laritate crește și care oferă jucăto
rilor excelente condiții financiare. 
Nu este de mirare că, în fiecare an, 
cei mai buni «unioniști» trec la 
Rugby League, coborînd astfel ni
velul de joc al sportului amator. Fe
derația amatoare i-a amenințat cu 
suspendarea pe cei care duc trata
tive cu cluburile profesioniste, dar 
ea nu mai este luată în serios.

Un alt pericol pentru Rugby este 
Soccer (fotbalul cunoscut în Româ
nia). Este vorba, în primul rînd, tie 
atracția pe care Soccer-ul o exer
cită asupra emigranților europeni. 
Și mai e ceva. Potrivit tradiției en
gleze, Rugby-ul jucat de copii are 
proprietatea de a le întări caracterul. 
Multi părinți, însă, par să prefere a 
a avea copii cu un caracter ceva mai 
slab, dar însoțit de oase nefrînte, 
deoarece putini sînt copiii de 7—10 
ani cu o constituție fizică necesară 
Rugby-ului. Dreot urmare, Soccer- 
ui esie preferat in majoritatea șco
lilor de stat, astfel că, în momentul 
de față, cam de trei ori mai multi 
elevi joacă Soccer decît Rugby 
Union și League la un loc.

...Dacă unele soluții, ca de pildă 
reorganizarea finanțelor și a progra
mului de joc sau îmbunătățirea rela
țiilor cu publicul apar evidente, ră- 
mîn totuși probleme care devin in
vincibile. Amatorismul pur aparține 
trecutului. Chiar și cei mai pasionați 
jucători nu-și pot neglija datoria pe 
care o au față de familiile lor și ni
meni nu are dreptul să le ceară sa
crificiile pe care jocul de astăzi le


